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Quo vadis és una expressió lla-
tina que signifi ca, on vas? Amb 
aquest mateix nom, existeix 
una pel·lícula del 1951 que es 
desenvolupa durant el regnat 
de Neró, i entre moltes coses, 
explica com Neró va ordenar 
incendiar la ciutat de Roma a 
fi  de “rebre la inspiració” per 
compondre els seus versos i 
cançons amb major “realisme i 
creativitat”. I per descomptat, 
també es pot veure la maqueta 
de la nova Roma amb la qual 
somiava l’emperador, per a la 
qual necessitava espai. Un fu-
tur que semblava prometedor i 
fascinant, amb una Roma mo-
derna com a centre del món.

Una cosa semblant va acabar 
planejant Hitler amb Berlín, 
de la mà d’Albert Speer, el seu 
arquitecte destacat. Dos per-
sonatges que van resultar ser 
tot un manifest a la insanitat 
mental. Però si deixem de cos-
tat l’obvi, podrem trobar un pa-
tró comú: tenir la ment posada 
en el que vindrà, o el que volen 
que vingui, en lloc d’estar en el 
present. I quan no estem en el 
present, el més probable és que 
acabem divagant.

Afortunadament, el més 
segur és que ningú pensi d’in-
cendiar cap ciutat, però la con-
seqüència de no tenir la ment 
posada en l’avui, és no gau-
dir-ho. I en el camí, ens obli-
dem del primordial: el present 
és un present, un regal que ens 
dona la vida perquè ens pu-
guem desenvolupar lliurement 
sense preocupar-nos per res 
més que el que tenim davant 
dels nostres nassos.

Com diu l’escriptor Pablo 
D’Ors: “La por és el càncer 

del futur, la culpa, el càncer 
del passat’”. I si vivim mirant 
sempre endavant, però massa 
endavant, i sense centrar-nos 
en les distàncies curtes, l’única 
cosa que fem és mirar la meta 
sense haver entrat encara al 
camí. Llavors? No sabem on 
anem. I el pitjor és que creiem 
que sí, i donem per fet que te-
nim traçat un pla perfecte que 
contempla el fi nal... però s’obli-
da del primer revolt. I el pro-
blema és que aquest revolt el 
tenim molt a prop, i quan arribi 
serà tard i no tindrem eines per 
a rectifi car, o el que és pitjor, 
ens preocuparem per la des-
tinació sense haver començat 
el viatge... i això té una conse-
qüència que cada vegada conei-
xem més: l’ansietat. Perquè ens 
afl igim pels problemes abans 
que apareguin. La realitat és 
que volem tenir-ho tot contro-
lat i ens oblidem de fl uir, com 
la publicitat de cotxes del 2006 
en què l’artista marcial Bruce 
Lee ens deia: “Be Water, My Fri-
end”, que signifi ca: sigues com 
l’aigua, amic meu.

Perquè l’aigua fl ueix i 
s’adapta, però com bé sabem, 
no s’atura mai. Ja que seríem 
uns necis si confonguéssim la 
versatilitat amb la feblesa. I 
aquesta falta de fl uïdesa no ens 
deixa fer autocrítica, i llavors 
busquem culpables externs, 
perquè el nostre pla sempre és 
perfecte, per descomptat, en-
cara que l’hàgim pensat per als 
pròxims vint anys però no sa-
piguem què prendrem per a so-
par demà. La qüestió és arribar 
el més ràpid possible. I és clar, 
sense fer-nos mai la següent 
pregunta: cap on anem?

Divendres passat l’Empresa Fa-
miliar Andorrana va celebrar el 
seu Fòrum anual i el seu presi-
dent, Daniel Armengol Bosch, 
va fer un repàs de la necessitat 
de preservar la competitivitat 
empresarial, ja que considera que 
si no es vigila quedarà afectat el 
benestar perquè es crearan desi-
gualtats socials.

Una bona refl exió en uns mo-
ments en què la fractura social 
s’ha fet ja força evident i les dues 
Andorres, que van a dues velo-
citats diferents, són també molt 
visibles.

Al país li convé redreçar la si-
tuació perquè Andorra és un país 
d’empresaris i de treballadors, no 
d’especuladors.

Els que coneixem el teixit 
econòmic del país sabem que la 
majoria dels nostres fundadors 
d’empreses familiars volen trans-
cendir el mer rendiment econò-
mic per deixar a la següent ge-
neració una empresa millor, que 
serveixi a tota la societat.

També és una evidència que 
costa progressar quan el siste-
ma no està preparat per a de-
terminades circumstàncies, 
independentment del talent 
de l’empresari o treballador per 
compte propi.

L’actual procés de negociació 
d’un acord d’associació d’Andor-
ra amb la Unió Europea hauria de 
facilitar un debat, ciutadà i insti-
tucional, sobre el futur del país.

Perquè, al capdavall, quina és 
la qüestió fonamental del pro-
jecte d’acord d’associació amb 
la Unió Europea? Està clar que 
és saber si Andorra continuarà 
anant endavant, organitzant-se i 

afi rmant-se en l’escena europea, 
o si la prosperitat que l’ha em-
pès els darrers cinquanta anys es 
trencarà brutalment.

Les empreses familiars tenen 
molt a dir en aquest debat. Penso 
que l’empresari, a més de produir 
béns o serveis per aconseguir be-
nefi cis per mantenir l’empresa i 
els empleats, genera benestar en 
la societat.

Un bon empresari treballa 
també per a les següents gene-
racions. El problema que tenim 

plantejat a Andorra s’ha com-
plicat força amb l’obertura de 
l’estolador de la inversió estran-
gera, que ha estat molt majorità-
riament especulativa i tothom ha 
pogut comprovar que l’especu-
lador treballa només per a ell i a 
costa dels altres i de l’entorn.

Avui Andorra necessita acti-
vistes empresarials que, a més de 
buscar el rendiment econòmic, 
puguin aconseguir un impacte 
social i mediambiental positiu, al 
mateix nivell que l’econòmic.

Cal fer aparèixer emoció, com-
partir el sofriment dels que pa-

teixen la crisi, encarar el futur, 
ésser treballador i fi del als seus 
propis valors. Per tot això cal de-
fensar la iniciativa empresarial 
en el marc de l’economia de mer-
cat que estableix la Constitució i, 
també, defensar els drets econò-
mics i socials de les classes mitja-
nes i populars que han contribuït 
a fer gran Andorra.

Un xoc econòmic com el que 
va suposar la pandèmia deixa ge-
neralment unes ferides, sobretot 
si és d’origen fi nancer.

Per guarir-les calen unes polí-
tiques actives, immediatament, 
i perllongades durant anys. No 
s’ha estat prou atents a ajudar 
qui realment ho necessitava.

Passi el que passi, cal recupe-
rar certa confi ança en la política i 
els polítics. Si les ciutadanes i els 
ciutadans més ben preparats per 
defensar la llibertat i el progrés 
renuncien a participar en la po-
lítica, abandonen la societat en 
funcionaris que no han de retre 
comptes a ningú. Cal exigir que 
els debats i les accions de govern 
es construeixin sobre realitats i 
no amb fantasies i, molt menys, 
amb mentides i propaganda pu-
rament ideològica. La política 
hauria de ser un servei temporal 
i no una professió per a tota la 
vida. 

El problema és que hi ha polí-
tics sense ofi ci ni benefi ci.

Per més que anunciïn mesu-
res socials amb pressupostos 
que disparen el dèfi cit i el deute 
públics, cal tenir en compte que 
administren diners públics, de 
tots. Si la política no redueix de-
sigualtat, la pobresa i el cinisme, 
no serveix de gaire.

El debat sobre el futur del país
Andorra és un país d’empresaris, no d’especuladors

Si la política no 
redueix la desigualtat 
i la pobresa, no 
serveix de gaire

Necessitem activistes 
empresarials que 
generin un impacte 
social positiu

Quo vadis, món?
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